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اخـبـار  بـرگـزیـده

توکلی: اعتبارزدایی از اسناد غیررسمی نیاز 
به مصلحت سنجی ندارد

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه اعتبارزدایی از اسناد غیررسمی 
نیازمند مصلحت ســنجی نیست، از ارسال نامه  خود به شورای نگهبان درباره اعتبار 
اسناد ثبت شــده خبر داد. چندی پیش شایعه مخالفت مجمع تشخیص مصلحت 
نظام با این طرح در حالی که حمایت رهبری را نیز با خود داشــت، رسانه ای شد؛ اما 
آملی لاریجانی، رئیس مجمــع که دید مجمع در برابر حمــلات مکرر اصولگرایان 
قــرار دارد، با ناراحتی، هرگونــه مخالفت با نظر رهبری در مجمــع را رد کرد.حال 
احمد توکلی در گفت وگو با ایســنا با اشاره به موضوع تصویب اعتبارزدایی از اسناد 
غیررسمی در مجمع تشــخیص مصلحت نظام، اظهار کرد: اینکه مجلس و دولت 
درصدد هســتند به اسناد ثبتی در دفترهای رســمی اعتبار ببخشند تا دادگاه آنها را 
قابل  استناد بداند، شایان تقدیر است؛ چراکه این هدف را برای جلوگیری از اختلاف ها 
در جامعــه و کاهش هزینه مبادلات در اقتصاد ملــی پیگیری می کنند که منجر به 
قابل اعتمادترشــدن مبادلات و کاهش هزینه ها در اقتصاد ملی می شود. وی افزود: 
این کار در مجمع تشــخیص مصلحت نظام هم پیگیری شــده، اما چون حد نصاب 
تأیید مصلحت مجلس به رأی دو ســوم اعضای مجمع تشخیص نیازمند است، این 
طرح تصویب نشــده است. توکلی یادآور شــد: این موضوع نباید مصداق اصل ۱۱۲ 
قانون اساسی قرار گیرد و به مصلحت سنجی نیازی ندارد. بعد از بررسی موضوعات 
فنی مربوط به تولید و عرضه کالاهای عمومی، این تلقی که نیاز به مصلحت سنجی 
داریم، کنار می رود. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام اعلام کرد: در حال تدوین 
نامه ای هستم که نشــان دهد اسناد ثبت شده در دفترهای رسمی معتبرند و مابقی 

بی اعتبار هستند. این نامه را به زودی به شورای نگهبان ارسال می کنم.

واریز جریمه ۴۳ میلیون دلاری آمریکا 
به حساب ایران

مرکــز امور حقوقی بین المللی معاونت حقوقــی رئیس جمهور از اجرای رأی 
شــماره ۶۰۴ دیوان داوری دعاوی ایــران - آمریکا (پرونده الــف-۱۵) و واریز ۴۳ 
میلیون دلار به حســاب جمهوری اسلامی ایران در بانک هلندی در لاهه خبر داد.
به گزارش ایسنا، در بخشــی از اطلاعیه مرکز امور حقوقی بین المللی آمده است: 
در پرونــده الف-۱۵ با موضوع نقض تعهدات دولت آمریکا مبنی بر ترتیب انتقال 
اقــلام غیرنظامی ایران مطابق با بیانیه الجزایر، دیوان داوری دعاوی ایران- آمریکا 
رأی شماره ۶۰۴ را به نفع ایران صادر و دولت آمریکا را محکوم به پرداخت خسارت 
وارد شــده به دولت جمهوری اسلامی ایران کرده اســت. در بخش دیگری از این 
بیانیه آمده است: متعاقب پیگیری های مکرر و مصرانه صورت گرفته از سوی مرکز 
امــور حقوقی بین المللی معاونت حقوقی رئیس جمهور در جهت احقاق حقوق 
ایران براســاس رأی صادره، مبلغ ۴۳ میلیون دلار از سوی دولت آمریکا بابت اصل 
محکوم به و بهره آن تا زمان اجرای رأی به حســاب جمهوری اســلامی ایران نزد 
بانک هلندی در لاهه واریز شــد. در سال جاری آمریکا در عرصه حقوق بین الملل 
در برابر ایران متوجه شکســت هایی شده است که مهم ترین آن محکومیت آمریکا 

در دیوان بین المللی دادگستری در پرونده بعضی اموال ایران بود.

معصومه معظمی: «شــفافیت» شــعاری بود که اهالی بهارستان 
برای جلب نظــر رأی  دهنــدگان در زمان انتخابات وعــده دادند؛ 
وعده ای که نتوانســتند به  طور کامل به آن جامه عمل بپوشــانند 
و خودشــان هم در گیر و دار آن به درهای بســته خوردند؛ یعنی 
با برداشــتن سنگ بزرگ؛ به جای شفافیت در مجلس، «شفافیت» 
در همــه قــوا و ارگان هــا و نهادهــا و مجمع تشــخیص را با آن 
همراه کردند تا نتیجه این شــود که حــالا می بینیم. به همین دلیل 
هم بیش از دو ســال اســت که این مصوبه در مجمع تشــخیص 
مســکوت مانده و بــا مخالفت های هیئت عالــی نظارت مجمع 
مواجه اســت. مســئله ای که واکنش ها و انتقــادات زیادی را به 
همراه داشــته اســت؛ اما برخی نمایندگان کوشیدند برای خروج 
از شــرایط «عدم شفافیت» با راه اندازی ســامانه شفافیت خود را 
از این بن بســت بیرون بکشــند. حالا هم رفته رفته با نزدیک شدن 
به انتخابات مجلس، بر تعداد کســانی که رأی خود را در سامانه 
شفافیت به ثبت می رسانند، افزوده می شود؛ به حدی که به گفته 
یکی از نمایندگان از بین حدود ۲۹۰ نماینده اکنون بیش از ۲۵۰ نفر 
آنها در این ســامانه فعال هســتند؛ بنابراین در این روزهای پایانی، 
مجلســی ها کوشیدند شــفافیت را از رأی خود شــروع کرده و به 
دولت بکشــانند؛ پس در جریان بررســی برنامه هفتم توسعه، در 
ماده ۲۷ لایحه کوشــیدند این شفافیت را در معافیت های مالیاتی 
اعمــال کنند و دولــت را موظف کنند به منظور راســتی آزمایی از 
میزان معافیت های مالیاتی، این مســئله را روشن کنند. به همین 
منظور با شــفافیت حمایت های مالیاتی با ۱۶۸ رأی موافق، هشت 
رأی مخالف و هشت رأی ممتنع از مجموع ۲۱۲ نماینده حاضر در 
جلسه، وزارت امور اقتصادی و دارایی را موظف به ارائه فهرست 
همه تخفیفات، اعتبار مالیاتی، نرخ صفر، معافیت یا بخشــودگی 
و ترجیحــات مالیاتی و گمرکی کردند. براســاس بنــد (ت) ماده 
۲۷ ایــن لایحــه، وزارت امور اقتصادی و دارایی موظف اســت به 
منظور شــفافیت حمایت های مالیاتی، به صورت سالانه فهرست 
همه تخفیفات، اعتبار مالیاتی، نرخ صفر، معافیت یا بخشــودگی 
و ترجیحــات مالیاتــی و گمرکی را تهیه و میزان درآمد از دســت 
رفته دولت حاصل از موارد مذکور را با توجه به استنادات قانونی 
مربوط به تفکیک محاســبه کند. ســازمان نیز موظف به انتشــار 
آن در قالب پیوســت بودجه ســنواتی اســت. همچنین در ادامه 
نمایندگان با بند (ث) ماده ۲۷ این لایحه با ۱۶۴ رأی موافق، هفت 
رأی مخالف و شــش رأی ممتنع از مجموع ۲۰۶ نماینده حاضر در 
جلســه موافقت کردند. در بند (ث) ماده ۲۷ آمده اســت؛ وزارت 
امور اقتصادی و دارایی موظف است با همکاری سازمان، در مدت 
شــش ماه پس از لازم الاجراشــدن این قانون، لوایح قانونی مورد 
نیاز برای کاهش تخفیفــات، اعتبار مالیاتی، نرخ صفر، معافیت یا 
بخشــودگی و ترجیحات مالیاتی و گمرکی را به منظور ساماندهی 
معافیت های غیرضرور و تقویــت معافیت های منجر به افزایش 

نرخ رشد اقتصادی تنظیم و ارائه کند.
از ایــن رو نمایندگان بــا رأی مثبت خود دولــت را ملزم کردند 
حمایت های مالیاتی را شــفاف کند و فهرســت همــه تخفیفات، 
معافیت یا بخشودگی های مالیاتی دولت را پس از تهیه، ابلاغ کند. 

همچنین در این زمینه قرار شد نیروی انتظامی، وزارت اطلاعات و 
بانک مرکزی اطلاعات لازم را درباره افرادی که فرار مالیاتی دارند، 
در اختیار ســازمان امــور مالیاتی قرار دهند تا دیگر دانه درشــتان 
نتوانند فرار مالیاتی داشــته باشــند. هرچند که در این میان باز هم 
ســازمان ها و نهادهایی هستند که مشــمول این مصوبه و قانون 
نمی شــوند؛ بنابراین دربــاره مصوبه فــوق با برخــی نمایندگان 
گفت وگــو کردیم و یکی از نمایندگان تأکیــد کرد اگر رهبری مجوز 

صادر کنند، مجلس می تواند در این باره اصلاحیه ای انجام دهد.
مجلــس هنــوز نمی داند دولــت تا چــه میزان بخشــودگی و 

معافیت مالیاتی دارد
کمــال علیپورخنکــداری، نماینــده مردم قائمشــهر و جویبار 
در مجلس یازدهم، در گفت وگو با «شــرق» گفت: «هرکســی که 
اظهارنامه مالیاتی می دهد، بر اســاس میزان درآمد ســالانه که در 
اظهارنامه قید شــده اســت، میزان مالیات ســالانه او یا معافیت 
مالیاتی اش مشخص می شــود و ممکن است رقم درخور توجهی 

نباشد؛ اما برای مشاغل خرد اقدام مناسبی است».
او ادامه داد: «مجلس در برنامه هفتم توسعه درباره شفافیت 
معافیت و بخشــودگی مالیات و تخفیف و... از سوی دولت تأکید 
کرده اســت؛ چرا که هنوز نمی داند دولت تا چه میزان بخشودگی 
و معافیــت مالیاتی دارد. دولت هر ســاله تأکید می کند که متضرر 
شده است؛ به همین دلیل بالاخره باید جلوی این ضرر گرفته شود و 

شفاف شود که دولت چقدر در این باره متضرر می شود».
نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس اضافه کرد: «ما در برنامه 
هفتم شفاف سازی کردیم و دولت موظف شد سالانه همه تخفیف 
و بخشودگی و ترجیح و هر چیزی را که در بحث مالیات است، به 
ســازمان مدیریت برنامه اعلام کند و ســازمان مدیریت برنامه هم 
در بودجه ســنواتی خود در پیوســت بودجه آن را اعلام کند تا ما 
بدانیم امســال چه میزان معافیت مالیاتــی داریم؛ پس به منظور 
راســتی آزمایی این کار را انجام دادیم. اینکه تاکنون دولت مدعی 
بــود فلان رقم معافیت مالیاتی دارد، باید مشــخص شــود تا چه 
حد صحت دارد؟». عضو کمیســیون ویژه جهش و رونق تولید و 
نظارت بر اجرای اصل ۴۴ قانون اساســی در پاســخ به اینکه چرا 
شفافیت مالیاتی را که از آن صحبت می کنید، برای کل مالیات در 
نظر نمی گیرید و مثلا ســایتی وجود داشــته باشد که یک شهروند 
بتوانــد رصد کند که در ســال چه میزان مالیات پرداخته اســت؟ 
گفت: «یکی از مصوبات مجلس که بر آن اصرار داشــتیم و داریم، 
شــفافیت قوای ســه گانه و نهادها و ارگان ها و سازمان هاست که 
در مجمع تشــخیص گیر کرده و با مخالفــت هیئت عالی مجمع 
مواجه است». این نمانده مجلس تأکید کرد: «اینکه همه خواستار 
شفافیت در رأی نمایندگان بودند، مشکلش را خودمان حل کردیم 
و از ۲۹۰ نماینــده اکنــون ۲۵۰ نماینده رأی هایمان را در ســامانه 
شــفافیت به ثبت رســانده ایم و همه می توانند رأی ما را ملاحظه 
کنند. با شفافیت رأی چه اتفاقی برای کشور افتاده است که برخی 

در مجمع تشخیص مخالف شفافیت هستند؟».
علیپورخنکــداری ادامه داد: «ما مصوب کردیم همه قوا یعنی 
قوه مقننه، مجریه و قضائیه و دیگر نهادها و سازمان ها مثل مجمع 

تشخیص شفافیت داشــته باشند؛ مثلا رأی و حقوق و پرداختی ها 
شفاف شوند و مردم در جریان این امور قرار بگیرند؛ اما در مجمع 

تشخیص دو سال است که این مصوبه را نگه داشته اند».
عضو کمیســیون ویژه جهش و رونق تولید و نظارت بر اجرای 
اصل ۴۴ قانون اساســی در پاســخ به اینکه آیــا روابط خاصی که 
در برخی موارد وجود دارد، مانع از شــفافیت در این باره می شود؟ 
بیان کرد: «ما دوســت داریم شــفافیت در همه امور انجام شود. 
البتــه مباحث امنیتی نیازی به شــفافیت ندارد؛ اما مســائل مالی 
و مالیاتــی و رأی و مصوبات هیئت دولت و مجمع تشــخیص نیز 
نیاز به شــفافیت دارند. چه اشــکالی دارد مردم در جریان آن قرار 

بگیرند؟».
دولت تمایلی به شــفافیت مالیاتی نداشــت؛ امــا آن را ملزم 

کردیم
حســینعلی حاجی دلیگانی، عضو کمیســیون برنامه و بودجه 
مجلس، نیز در تشریح مصوبه مجلس درباره شفافیت مالیات در 
برنامه هفتم توسعه به «شرق» گفت: «موادی که درباره شفافیت 
مالیات بررسی شــد، بر این اساس بود که باید شفاف شود که چه 
واحدها و مجموعه هایی از نرخ صفر و معافیت و کاهش مالیاتی 
برخوردار می شــوند؛ بنابراین حکم خوب و دقیقی بود که مصوب 

شد».
او افزود: «براســاس بررســی معافیت مالیاتی حدود ۴۰ واحد 
تولیدی، به این جمع بندی رسیدند که طبق آنچه سازمان مالیاتی 
اعــلام می کند، حدود ۱۵۰ هــزار میلیارد تومــان معافیت مالیات 
ســهم آنهایی می شود که اتفاقا محصولات شان را به نرخ جهانی 

در کشور عرضه می کنند».
ایــن عضو کمیســیون برنامــه و بودجــه تصریح کــرد: «این 
اقدام مغایر آن چیزی اســت که هم از ســوخت و انرژی داخلی 

و آب یارانــه ای اســتفاده می کننــد و مالیــات نمی پردازنــد؛ اما 
محصولات شــان را به نرخ جهانی می فروشند. این نشان می دهد 
که بهره وری بســیار پایین است». حاجی دلیگانی همچنین تصریح 
کرد: «وقتی فهرســت معافیت های مالیاتی شفاف و منتشر شود، 
باعث می شــود هر ســاله در بودجه درباره آن تصمیم گیری کنیم. 
در ایــن قانــون آورده ایم که معافیت و کاهش آن ممنوع اســت. 
البته بخشــی از دولت تمایلی به شفافیت مالیاتی نداشت؛ اما آن 

را ملزم کردیم».
  شفافیت مالیاتی وصولی دولت از مالیات ها را بیشتر می کند

جعفر قادری، عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس، نیز در 
گفت وگو با «شــرق» در توضیح تصمیم مجلس مبنی بر شفافیت 
مالیــات در برنامه هفتم توســعه گفت: «دولــت در برنامه هفتم 
توســعه در بحث مالیات بر ارزش افزوده آورده بود که هر ســال 
یک درصد به نرخ مالیات بر ارزش افزوده اضافه کند که کمیسیون 
تلفیق آن را قبول نکرد و در مجموع به جای پنج واحد درصد یک 

واحد درصد را کمیسیون تلفیق اجازه نداد».
او ادامــه داد: «امــا در حوزه هــای مختلــف از ســامانه های 
الکترونیــک و شــفافیت های مالیاتــی و پایه های جدیــد مالیاتی 
کــه مالیات بر مصــرف می گیرد، باید بتوانند فعال شــوند؛ اما اگر 
بخواهیم نرخ مالیات را بالا ببریم و فشــار بیشــتری به تولیدکننده 

وارد کنیم، مورد تأیید نیست».
نماینده مردم شیراز در مجلس افزود: «اتفاقا در برخی حوزه ها 
مثل قانون تأمین مالیات زیرســاخت ها پیش بینی کرده ایم و برای 
برخی حوزه ها معافیت های مالیاتــی در نظر گرفته ایم. در برخی 
از واحدهای تولیدی نرخ مالیات بر ســود شرکت ها را هم کاهش 
داده ایــم و ۲۵ درصد را که پیش بینی شــده، کاهــش داده ایم تا 
مالیات بر تولید را به ســمت مالیات بر مصــرف ببریم. و به جای 

اینکه نــرخ را بخواهیم افزایش بدهیم، بایــد پایه های مالیاتی را 
توسعه دهیم».

عضو کمیســیون برنامه و بودجه تأکید کــرد: «یعنی به جای 
اینکه مالیات بر گروه های کم درآمد باشد، باید مالیات بر گروه های 
با درآمد بالا بگیریم؛ بنابراین شــفافیت های مالیاتی کمک می کند 

که وصولی و دریافتی دولت از مالیات ها هم بیشتر شود».
قادری در پاســخ به اینکه مالیات بر مصرف به قشر ضعیف و 
مصرف کننده فشــار نمی آورد؟ گفت: «نه فشــار نمی آورد؛ چرا که 
مصرف کننده بیشتر قشــرهای با درآمد بالا هستند و روی کالاهای 
اساســی مالیات زیادی اعمال نمی شــود. کالاهای کشاورزی هم 
مشــمول معافیت مالیاتی می شــوند؛ پس نوعا مالیات بر مصرف 
برای کالاهای صنعتی و خدماتی اســت». او همچنین تأکید کرد: 
«قشرهای کم درآمد سهم درخور توجهی از هزینه های شان صرف 
کالاهای خوراکی و آشــامیدنی می شــود؛ اما کالاهای لوکس که 
برای قشــر پردرآمد و پرمصرف است، مشمول مالیات می شوند». 
نماینده مردم شــیراز در مجلس در پاسخ به اینکه آیا مالیات برای 
همه نهادها و ســازمان ها اعمال می شــود؟ گفت: «در شفافیت 
مالیاتی نباید اســتثنا قائل شویم». قادری همچنین در پاسخ به این 
پرسش که آیا آستان قدس هم مشمول پرداخت مالیات می شود؟ 
بیــان کرد: «همه واحدهای اقتصادی بایــد مالیات بپردازند. البته 
معافیت مالیاتی آســتان قدس درباره مالیات بــر نقل و انتقالات 
موقوفات اســت؛ اما برای درآمدهایش و بخش اقتصادی آن باید 
مالیــات بپردازند». این عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس 
ادامــه داد: «دلیل این معافیت، فتوایی از حضرت امام اســت که 
مقام رهبری آن را تفویض کردند و موضوع جدیدی نیســت. البته 
اقداماتی که آستان قدس هم در معافیت مالیاتی انجام می دهد، 
امر شخصی نیست و با توجه به حجم زائری که به مشهد می رود، 
انتظار دارند به آنها کمک شــود؛ اما آســتان قــدس این امکان و 

ظرفیت را برای زائران تأمین می کند».
نیروی انتظامــی، وزارت اطلاعــات و بانک مرکــزی به کمک 

سازمان امور مالیاتی می آیند
جبار کوچکی نژاد ارم ساداتی، عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس، نیز در گفت وگو با «شرق» درباره معافیت مالیاتی مصوب 
مجلس در برنامه هفتم توسعه گفت: «درباره شفافیت مالیاتی و 
اینکه دستگاه ها با سازمان مالیاتی در دریافت مالیات ها هماهنگ 
شــود، تصمیم گیری کردیــم». او ادامه داد: «تصمیم بر این شــد 
که همه دســتگاه های دولتی و بانک مرکــزی و نیروی انتظامی و 
دســتگاه های نظامی در بحث اخذ مالیات کمک کنند که سازمان 
مالیاتی بتواند از همه دســتگاه ها مالیــات دریافت کند. این اصل 
مهمــی بود؛ اینکه بعضــی از نهادها معــاف از پرداخت مالیات 
باشند، برای ما قابل قبول نیســت. درباره معافیت ها هم قرار شد 

دولت بررسی هایی داشته باشد و در این باره لایحه بیاورد».
نماینده مردم رشــت در مجلس در پاســخ بــه اینکه آیا قصد 
دارید درباره نهادهایی مثل آســتان قــدس پیگیری انجام دهید تا 
برخورد ســلبی با موضوع نشود؟ بیان کرد: «پیش از  این پیشنهادی 
آوردیم که همه آســتان ها از جمله آستان قدس مالیات بپردازند و 
قانون تنظیم دو دولت است؛ اما آنجا آستان قدس به دلیل وجود 

حکم امام و رهبری به عنوان استثنا از قانون حذف شد».
 این عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس درباره اینکه چرا 
نیروی انتظامی برای اخذ مالیات به مصوبه اضافه شــده اســت؟ 
تأکید کرد: «اطلاعات جامعی از کســانی کــه مالیات نمی پردازند 
یــا زیر میزی می دهنــد، در نیــروی انتظامــی وجــود دارد؛ پس 
سازمان هایی مثل نیروی انتظامی، وزارت اطلاعات و بانک مرکزی 
هستند که می توانند برای اخذ مالیات از این افراد به سازمان امور 

مالیاتی کمک کنند و این اتفاق خوبی است».

صحرایی ۹ خرداد امسال از مجلس رأی اعتماد گرفت، اما مدتی است زمزمه رفتنش 
در بهارســتان شــنیده می شــود؛ زیرا با گذشــت چند ماه از جلوس او بر صندلی وزارت، 
خضریان، نماینده تهران در مجلس، از کلید خوردن طرح استیضاح رضا مراد صحرایی وزیر 

آموزش و پرورش در مجلس خبر داد.
علی خضریان در جمع خبرنگاران از ثبت استیضاح وزیر آموزش و پرورش و آغاز روند 
قانونی آن خبر داد و اظهار کرد: در مدت تصدی مسئولیت وزارت آموزش و پرورش توسط 
آقای صحرایی، نه تنها آنچه در برنامه ایشــان به نمایندگان اعلام شده بود، محقق نشده ، 

بلکه در موارد متعددی عکس آن نیز در حال انجام است.
نماینده تهران، ری، شــمیرانات، اسلامشــهر و پردیس افزود: استیضاح وزیر آموزش و 
پرورش با محورهای متعددی همچــون ضعف در برنامه ریزی برای تأمین معلمان مورد 
نیاز پیش از آغاز سال تحصیلی ۱۴۰۲_۱۴۰۳ و در نتیجه کمبود معلم در بسیاری از مناطق 
کشور، تأخیر در اعلام نتایج آزمون آموزگاری و دبیری، فقدان برنامه ای منسجم برای اجرای 
ســند تحول بنیادین و پرداخت افراطی به کارهای حاشــیه ای و گفتمانی، اظهارنظرهای 
حساب نشده و فقدان مدیریتی صحیح مسائل آموزش و پرورش در رسانه ها و تراکم بالای 
کلاس های درســی و شرایط نامناسب مدارس در آغاز سال تحصیلی ۱۴۰۲-۱۴۰۳ به ثبت 

رسیده است.
عضو هیئت رئیســه کمیسیون اصل ۹۰ مجلس در تشــریح دیگر محورهای استیضاح 
وزیر آموزش و پرورش بیان کرد: مســئله تعمیق ناعدالتی های آموزشی و رسیدگی نکردن 
به مصادیق فقر آموزشــی از جمله بی ســواد مطلــق و بازماندگان و تــارکان از تحصیل، 
مطالب زائد و حافظه محوری در کتب درســی و در روش هــای تدریس و ارزیابی با وجود 
تذکر چندباره رهبر معظم انقلاب و کارشناســان، وضعیت فرهنگی اسفناک در مدارس و 
ضعف برنامه ریزی مســئولان آموزش و پرورش که موجب آسیب های اجتماعی شدیدی 
شده است و همچنین تخلفات مالی در صندوق ذخیره فرهنگیان و عدم تمکین به قانون 
مجلس برای اصلاح اساسنامه در ســامانه مجلس جهت جمع آوری امضای نمایندگان 
ثبت شــده و با توجه به امضای دیگر نمایندگان، این اســتیضاح امروز تقدیم هیئت رئیسه 

مجلس شده است.
خضریان با اشاره به بازگشایی مدارس در مهرماه سال جاری، گفت: متأسفانه شاهدیم 
به دلیل کســری درخور توجه معلم، بســیاری از مدارس کشــور با فقــدان معلم مواجه 
شده اند. برای مثال، در تهران بیش از چهار هزار نفر کمبود معلم وجود دارد که این مسئله 
عملا موجب تعطیلی مدارس یا افت شدید کیفیت آموزشی شده است. این در حالی است 
که پیش از این مشخص بود در سال جاری به دلیل نهایی شدن اجرای رتبه بندی و افزایش 

حقوق ها،  بسیاری از معلمان در شرف بازنشستگی درخواست بازنشستگی خواهند داد.
نماینده تهران، ری، شــمیرانات، اسلامشهر و پردیس گفت: مطابق ماده ۲۸ اساسنامه 
دانشــگاه فرهنگیان، همه افرادی که از طریق آزمون های استخدامی وارد شغل معلمی 
می شوند می بایست به مدت یک سال دوره آموزشی ببینند. این دوره ها در سال های گذشته 
عمدتا به دلیل تأخیر در اختصاص ردیف های اســتخدامی و به  تبع برگزاری آزمون و اعلام 
نتایج به دوره هایی کوتاه تر کاهش پیدا می کرد. اما در سال جاری نتایج آزمون آموزگاری در 
۳۱ شــهریور اعلام شد و نتایج آزمون دبیری نیز همچنان اعلام نشده است. بنابراین، اعلام 

دیرهنــگام یعنی معلمانی که باید در اول مهرمــاه تدریس می کردند و جایگزین معلمان 
بازنشســته می شدند، آموزش که هیچ، حتی نمی دانستند چه کتابی را باید تدریس کنند! و 
پیگیری ها از سازمان سنجش نشان می دهد که سهم بزرگی از تقصیر در این تأخیر از سوی 

وزارت آموزش و پرورش بوده است.
وی با اشــاره به وجود عقب ماندگی ها در اجرای سند تحول بنیادین گفت: در حالی که 
در ســال های پایانی سند تحول بنیادین هستیم، اما همچنان بسیاری از بندهای این سند و 
زیرنظام های آن اجرا نشــده است و در دوره وزارت فعلی نیز جز کارهای روزمره و مرسوم، 
برنامه جامعی برای اجرای ســند دیده نمی شــود و بیشتر به کارهای نمایشی، همایشی و 
گفتمان سازی پرداخته می شــود؛ آن هم در شرایطی که سند از مرحله گفتمان سازی عبور 
کرده و نیازمند اقدامات و تحولات اجرائی در ســطح ستاد است. بخشی از برنامه ها نیز به 
صورت پروژه هایی اســت که در ادوار مختلف مرســوم بوده و این پروژه ها بیشــتر موجب 

اجرای جزیره ای سند و پراکندگی در بودجه های تخصیصی است.
خضریان بــا انتقاد از اظهارنظرهای حساب نشــده و فقدان مدیریت صحیح مســائل 
آموزش و پرورش در رســانه گفت: در طول مدت وزارت فعلــی آموزش و پرورش، بارها 
شاهد اظهارنظرهای حساب نشده از ســوی جناب وزیر بودیم که متأسفانه با واکنش های 
بســیاری در محیط اجتماعی همراه بود. حاشیه سازی با اعلام تغییر ۲۰ هزار مدیر مدرسه، 
اظهارنظــر عجیب درباره وضعیــت مدارس غیردولتی، واکنش عجیــب به منوی غذایی 
منتشر شده از یکی از مدارس غیردولتی و شانه خالی کردن از مسئولیت وزارت در خصوص 

نظارت بر مدارس غیردولتی، ازجمله این موارد بوده است.
ســخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ قانون اساســی درباره تراکم بالای کلاس های درسی و 
شرایط نامناسب مدارس در آغاز سال تحصیلی ۱۴۰۲-۱۴۰۳ گفت: سال تحصیلی در حالی 
آغاز شــده است که مشــاهدات میدانی و اخبار واصله نشــان می دهد بسیاری از مدارس 
به خصــوص در مناطق محروم، به صورت دو شــیفت و با تراکم بــالای ۴۰ نفر و حتی در 
مواردی بالای ۵۰ نفر دایر هستند. این تراکم و شیفت بندی عملا به معنای نابودی کیفیت 

آموزشی است که برنامه منسجمی نیز برای رفع آن دیده نمی شود.
خضریان در انتقاد به تعمیق ناعدالتی های آموزشــی و عدم رسیدگی به مصادیق فقر 
آموزشــی افزود: در سال تحصیلی جدید، ۹۱۱ هزار و ۲۷۲ نفر بازمانده از تحصیل داشته ایم 
که نســبت به ســال تحصیلی ۱۳۹۴- ۱۳۹۵ که تعداد کل ۷۷۷ هــزار و ۸۶۲ نفر بوده، ۲۶ 
درصد رشد داشته اســت. همچنین تعداد دانش آموزان ترک تحصیلی در سال تحصیلی 
۱۳۹۳-۱۳۹۴ برابــر با ۳۴۷ هزار و ۲۰۳ نفر بوده که در ســال تحصیلی ۱۴۰۰-۱۴۰۱ هرچند 
۱۹.۶ درصد کاهش داشــته اســت، اما همچنان ۲۷۹ هزار و ۱۹ نفر تارک از تحصیل داریم. 
مطابق سرشــماری ســال ۱۳۹۵ نیز همچنان هشــت میلیون و ۷۰۰ هزار بی سواد مطلق 
بالای شــش سال داریم. این شرایط در حالی است که برنامه مشخصی در وزارت آموزش 
و پرورش برای حل این مســائل و تقویت مدارس دولتی جز همــان برنامه های روزمره و 

برنامه ریزی های تکراری که در هر دوره ای مرسوم است، دیده نمی شود.
وی با انتقاد از وجود مطالب زائد و حافظه محوری در کتب درسی و روش های تدریس 
و ارزیابی افزود: با وجود اینکه بارها کارشناسان حوزه آموزش و پرورش از حافظه محوری 
در کتب درســی و روش های تدریس و ارزیابی انتقاد کرده اند و بســیاری از مطالب کتاب 
درسی را زائد شمرده اند، اما همچنان تغییر محسوسی در کتب درسی دیده نمی شود. رهبر 
معظم انقلاب نیز در دیدار اخیر با فرهنگیان از محتوای زائد در کتب درسی انتقاد کردند که 
با وجود وعده مسئولان اما همچنان اتفاقی نیفتاده است. بررسی ها نشان می دهد متأسفانه 
ریشه این عدم اصلاح به آنجا بازمی گردد که بسیاری از مسئولان تدوین کتب درسی اساسا 
اعتقادی به ایرادهای وارد شــده ندارند و جنــاب آقای صحرایی نیز تحولی را در این زمینه 
دنبال نمی کند. خضریان یکی از نقاط قابل تأسف در مدارس را وضعیت فرهنگی اسفناک 
دانســت و افزود: متأسفانه آمار آسیب های اجتماعی اعم از اعتیاد، خودکشی، بزهکاری و 
همچنین کنش های دانش آموزان در ایام اغتشــاش های ۱۴۰۱ و مراسم  بازگشایی مدارس 
در ابتدای سال تحصیلی جدید که مواردی را به آقای صحرایی نیز مستقیما گوشزد کردم، 
نشان داد فضای فرهنگی و پرورشی مدارس دچار چالش های اساسی است که برنامه ریزی 
عالمانه و دقیقی نیز برای آن وجود ندارد. کمبود مربی و معاون پرورشی و همچنین مشاور 
در مدارس نیز موجب تشدید این شرایط شده است که برنامه جامع، تخصصی و دقیقی نیز 

جز مسائل روزمره و برنامه های سالانه مرسوم در مدارس دیده نمی شود.
عضو هیئت رئیســه کمیسیون اصل ۹۰ مجلس با اشــاره به تخلفات مالی در صندوق 
ذخیره فرهنگیان و عدم تمکین به قانون مجلس برای اصلاح اساسنامه این صندوق، گفت: 
انتشــار یک فیش حقوقی از صندوق ذخیره فرهنگیان در ماه گذشته که نشان از اضافه کار 
عجیب یکی از معاونان صندوق داشــت، نشــان از عدم نظارت بر این صندوق دارد. بنده 
با علم به همین مشــکلات در قانون بودجه ۱۴۰۰ پیشــنهادی را مبنی بر اینکه صندوق را 
مکلف به اصلاح اساسنامه کند، ارائه دادم که با توجه به تصویب مجلس شورای اسلامی، 
متأســفانه با ترک فعل مســئولان این صندوق تاکنون همراه بوده است. فقدان شفافیت 
صندوق ذخیره فرهنگیان و گســتردگی هلدینگ های آن و عدم پرداخت ســهمی از سود 
به فرهنگیان، از جمله موارد دیگری اســت که موجب نارضایتی فرهنگیان از این صندوق 
و کاهش عضویت در آن شــده اســت که متأســفانه جناب وزیر نیز در زمینه این تخلفات 

منفعل است.

گزارش «شرق» از روز اقتصادی مجلس

دولت ملزم به شفافیت در حمایت های مالیاتی شد
۴۰ واحد تولیدی محصولات شان را دولتی نمی فروشند؛ اما ۱۵۰ هزار میلیارد تومان معافیت مالیاتی دارند

هنوز ۵ ماه از حضور صحرایی به عنوان وزیر آموزش و پرورش نگذشته که طرح استیضاحش در مجلس کلید خورد!
میهمان چند ماهه صندلی وزارت


